
NA STAROMĚSTSKÉ RADNICI BYLI OCENĚNI 
MLADÍ ŘEMESLNÍCI ROKU 2024
Slavnostní předávání ocenění 
soutěže Mladý řemeslník roku 2024 
se uskutečnilo 18. října v Brožíkově 
sále pražské Staroměstské radnice. 
Ocenění v podobě pamětních 
diplomů, věcných darů a květin 
převzalo z rukou senátora Jiřího 
Drahoše a dalších čestných hostů 
25 žáků a žákyň soukromých střed-
ních odborných škol a učilišť.

Záštitu nad touto prestižní akcí převzal 
pražský radní Antonín Klecanda a sená-
tor Jiří Drahoš spolu s Asociací malých 
a středních podniků a živnostníků ČR 
a nově i Hospodářskou komorou ČR.

Zvláštní ocenění AMSP ČR v letošním roce 
získaly dvě studentky: cenu AMSP ČR za 
přínos v oblasti řemesel v soutěži Mladý 
řemeslník roku 2024 získala Nela Holanco-
vá ze Střední školy vizuální tvorby Hradec 
Králové (obor Grafický design – ŠVP Bran-
ding design) a speciální cenu AMSP ČR – 

Cenu sympatie – získala Tereza Kukalová 
(obor Umělecký kovář a zámečník, pasíř) 
ze Střední odborné školy uměleckořemesl-
né, s. r. o., Praha.

Speciální cenu Hospodářské komory 
získala Maria Felicitas Martinová z Euro-

školy Česká Lípa, střední odborná škola, 
s. r. o. (obor Ekonomika a podnikání, ŠVP 
Bezpečnostní služby).

Pořadatelem soutěže je Sdružení soukro-
mých škol Čech, Moravy a Slezska.
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V ZEMĚDĚLSTVÍ CHYBÍ AŽ 5000 LIDÍ, 
POLOVINA ABSOLVENTŮ ŠKOL KONČÍ V JINÝCH OBORECH
V českém zemědělství je zhruba pět procent neobsazených míst, chybí 
přibližně 5000 zaměstnanců. Střední školy zaměřené na zemědělské 
vzdělání by poptávku dokázaly pokrýt, pouze polovina absolventů ale 
směřuje do zemědělského sektoru. Na konferenci v Praze to řekl Milan 
Takáč z Ústavu zemědělské ekonomiky (ÚZEI).

Předseda Zemědělského svazu Martin 
Pýcha upozornil také na pomalou ge-
nerační obměnu. Pokud se nepodaří do 
zemědělství dostat více kvalifikované 
pracovní síly, čeští farmáři ztratí konku-
renceschopnost a některé podniky mo-
hou rušit například živočišnou výrobu, 
tvrdí Pýcha.

„Sektor zemědělského školství je správ-
ně nastaven, aby poptávku po zaměst-
nancích mohl pokrýt, ale absolventi 
se neuplatňují v sektoru zemědělství,“ 
řekl Takáč. Podle personální agentu-
ry AgroJobs chybí zejména odborné 
profese, například traktoristé, obsluha 
zemědělských strojů, chovatelé zvířat, 
ošetřovatelé, mechanici, opraváři ze-
mědělských strojů či zootechnici. Z dat 
ÚZEI vyplývá, že loni ze zhruba 3500 
absolventů 870 studovalo obor opravář 
zemědělských strojů, druhým nejčastěji 
studovaným oborem byl opravář lesnic-
kých strojů.

Přestože volných pracovních míst v agro-
sektoru je od roku 2022 o asi 1200 méně, 
stále chybí necelých 5000 zaměstnanců. 
„Hlavním důvodem nedostatku pracov-
ních sil v zemědělství je obecný nezájem 
o práci v zemědělství. Kandidáti mají 
vysoké mzdové požadavky. Také nejsou 
ochotni pracovat o víkendech. Podni-
kům se nedaří přilákat do zemědělství 
mladé lidi a ti, kteří do zemědělství na-
stoupí, často odchází za lepším,“ uvedla 
Lenka Šímová z agentury AgroJobs.

Pýcha upozornil na průměrný věk pra-
covníka v zemědělství v ČR, který je 
podle svazu 50 let a už asi deset let se 
nemění. Roste ale podíl pracovníků ve 
věku 50 až 64 let, tedy v předdůchodo-
vém věku. Zatímco v roce 2016 podíl či-
nil 25 procent, v roce 2021 bylo farmářů 
v předdůchodovém věku 38,4 procenta.

Aktuálně řeší firmy nedostatek pracovníků 
zaměstnáváním cizinců, případně roboti-

zací u méně kvalifikovaných pozic. V čes-
kém zemědělství a potravinářství ročně 
pracuje přibližně 20 000 cizinců, celkový 
počet pracujících v sektoru dosáhl loni po-
dle Českého statistického úřadu 173 284, 
v roce 2000 jich bylo přes 240 000.

Kvalifikovaní pracovníci jsou hůře na-
hraditelní cizinci, jedním z řešení je ze-
mědělce dovzdělávat, což ale není vždy 
možné. „Může to končit i tím, že některé 
sektory nebo oblasti se úplně zruší, že 
podnik třeba zruší živočišnou výrobu, 
protože nemá lidi, kteří by tu živočišnou 
výrobu zajišťovali,“ řekl Pýcha.

Zemědělsky zaměřených středních škol 
je podle odborníků dostatek, podle Taká-
če jich je zhruba 178 a jsou rovnoměrně 
rozložené po celém Česku. „Zájem žáků 
o obory je stabilní, míra dokončování 
studia je také stabilní,“ řekl Takáč. Pýcha 
ale tvrdí, že čistě zemědělských oborů je 
málo a zemědělci si stěžují, že musí čers-
tvé absolventy učit základům práce v ze-
mědělství. Zlepšení by podle něj přineslo 
větší propojení vzdělávání s praxí. Dodal, 
že pro mladé lidi už není nejdůležitější 
mzdové ohodnocení, ale volný čas, který 
v zemědělství mnohdy chybí.
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